

HCO₃⁻ 碱度增加对铜绿微囊藻光合活性和超微结构的影响

康丽娟^{1,2}, 潘晓洁^{1,2}, 常锋毅^{1,2}, 李敦海¹, 沈银武¹, 刘永定^{1*}

(1. 中国科学院水生生物研究所, 武汉 430072; 2. 中国科学院研究生院, 北京 100039)

摘要: 研究了不同重碳酸盐(HCO₃⁻)碱度 2.3 mmol/L(ALK2.3)和 12.4 mmol/L(ALK12.4)对铜绿微囊藻(*Microcystis aeruginosa* FACHB 905)生长、光合特性、丙二醛(MDA)含量和超微结构的影响。实验结果表明,与对照相比碱度增加对铜绿微囊藻生物量抑制率分别为 7%(ALK2.3)和 55%(ALK12.4)。对光合色素 Chl a 含量的抑制率分别为 22%(ALK2.3)和 88%(ALK12.4)。Chl a/PC 与对照相比先升高后降低。ALK2.3 前期显著抑制光合活性,其它时期没有明显影响。ALK12.4 对铜绿微囊藻光合活性表现出抑制—促进—抑制的作用模式。碱度诱导 MDA 含量的增加,碱度越高 MDA 含量增加越显著。超微结构表明,碱度增加使胞内类囊体数目减少,脂质体增加。表明碱度增加抑制光合色素的合成,破坏光合机构,进而抑制藻的光合活性,增加膜脂过氧化程度,对细胞产生伤害。

关键词: 碱度; 光合活性; 丙二醛(MDA); 超微结构

中图分类号: Q945.11; Q949.22

文献标识码: A

文章编号: 1000-470X(2008)01-0070-06

Effects of Alkalinity on Photosynthesis Activity and Ultrastructure of *Microcystis aeruginosa* FACHB 905

KANG Li-Juan^{1,2}, PAN Xiao-Jie^{1,2}, CHANG Feng-Yi^{1,2}, LI Dun-Hai¹, SHEN Yin-Wu¹, LIU Yong-Ding^{1*}

(1. Institute of Hydrobiology, The Chinese Academy of Sciences, Wuhan 430072, China; 2. Graduate School of the Chinese Academy of Sciences, Beijing 100039, China)

Abstract: The effect of alkalinity on terrestrial plants has been studied extensively, but little is known for aquatic plants, particularly for its effect on freshwater bloom-algae. Therefore, the bloom forming blue-green alga *Microcystis aeruginosa* FACHB 905 was chosen in the current study and cultured in medium with 2.3 mmol/L HCO₃⁻ (ALK2.3) or 12.4 mmol/L HCO₃⁻ (ALK12.4) in order to compare the growth, photosynthetic performance, pigments, malondialdehyde (MDA) and ultrastructure at different alkalinity. Compared with the control, the biomass of ALK2.3 and ALK12.4 treatments decreased by 7% and 55% after 13 days culture, respectively. The contents of chlorophyll a of ALK2.3 and ALK12.4 treatments were also decreased by 22% and 88% during the same period, respectively. At ALK2.3, Chl a was decreased significantly from the 7th day except for the 9th day, while Chlorophyll a/phycoerythrin (Chl a/PC) ratio did not change much except on the 7th day. At ALK12.4, Chl a began to increase after the 5th day and reached the maximum on the 7th day. Chl a became lower than that of the control after the 9th day. The Chl a/PC ratio increased on the 3rd day and then declined. At ALK2.3, photosynthetic activity was inhibited at the first 7 days of culture and then recovered to normal level. At ALK12.4, the photosynthetic activity also showed a similar inhibition-recovery mode, but it did not restore the normal level at the end of culture. The MDA contents of both ALK12.4 and ALK2.3 treatments were increased, but the degree was higher under ALK12.4 than under ALK2.3. The number of liposomes in ALK12.4 treatment was more than that of ALK2.3, which in turn was more than that of the control, while number of thylakoids was in a reverse order. In summary, the biomass was decreased by elevated alkalinity, which might be due to the decreased photosynthetic activity and damage of photosynthetic apparatus.

Key words: Alkalinity; Photosynthesis; Malondialdehyde (MDA); Ultrastructure

微囊藻是一类全球性分布的淡水蓝藻,极易在富营养化淡水水体中形成水华^[1],严重破坏水生态

环境。铜绿微囊藻(*Microcystis aeruginosa*)可产生藻毒素,由于其生理和生态特性,该藻的水华在淡水水

收稿日期:2007-06-11,修回日期:2007-07-13。

基金项目:中国科学院知识创新工程重大方向性项目(KZCX2-YW-426)资助;国家973项目(2002CB412300,2002CB412306)资助。

作者简介:康丽娟(1979-),女,博士研究生,主要从事藻类环境生物学方面的研究(E-mail: lijuankang@hotmail.com)。

* 通讯作者(E-mail: liuyd@ihb.ac.cn)。